
Stát chce změnit příspěvek na péči. O peníze by přišli 
příbuzní postižených 

Ministerstvo práce a sociálních věcí plánuje úpravy příspěvku na péči pro postižené a seniory 

v domácím prostředí. „Část dávky by se mohla případně vyplácet registrovaným poskytovatelům péče,“ 
řekl v minulém týdnu ministr Marian Jurečka. S tím však nesouhlasí Národní rada osob se zdravotním 
postižením. Naopak Asociace poskytovatelů sociálních služeb by případnou změnu uvítala. 

Financování má upravit větší novela zákona o sociálních službách, kterou má vláda podle svého 
legislativního plánu dostat od ministerstva práce v listopadu. „Chceme se zaměřit na změnu, řekněme 
na sledování kvality, která je klientovi za ty peníze poskytovaná. Bohužel se často stává, že příspěvek 
je pobírán, ale klient je v domácím prostředí v situaci, která je naprosto nedůstojná,“ podotkl v minulém 
týdnu ministr Marian Jurečka. 

Současně doplnil, že resort zvažuje, do jaké míry případně nějaká část zdrojů bude adresovaná přímo 
tomu, kdo péči garantuje, poskytuje a bude za ni také zodpovědný. „Stát dnes vyplácí peníze, není tam 
ale přímá zodpovědnost za kvalitu domácí péče,“ komentoval ministr situaci. Jak by ji ale vyřešil, 
nesdělil. 

Dodal však, že s úpravou příspěvku chce prosadit i „ocenění neformální péče“. 

My o to ale nestojíme, zní z Národní rady 

Proti návrhu se však postavila Národní rada osob se zdravotním postižením. Její předseda Václav Krása 
pro iDNES.cz řekl, že svůj postoj rada zaslala ministrovi. „Aby měl jasný signál, že my s tím v žádném 
případě souhlasit nebudeme, aby o tom vůbec ani neuvažovali,“ komentoval s tím, že nevidí důvod, aby 
došlo ke změnám. 

Podle jeho slov by totiž změna znamenala, že když někdo má třetí stupeň příspěvku na péči (tedy asi 
12 800 korun), musel by nějakou část předat sociálním službám. „Taky je ale může dát rodině, která 
o daného pečuje. Třeba manželce či rodičům a dětem. Musí o něj být ale řádně pečováno,“ řekl dále 
předseda hendikepovaných. 

MPSV zvažuje úpravu příspěvku na péči, část by mohl dostat poskytovatel péče 

Problém je podle něj v tom, že ministerstvo (konkrétně Úřad práce ČR) má zákonné zmocnění pro 
kontroly domácností, a to kdykoli a bez ohlášení. „Jenže oni na to nemají kapacity, takže nekontrolují 
kvalitu služeb, což je chyba. Chtějí to tedy tímto způsobem obejít, že tam bude povinně nějaká 
profesionální služba. My o to ale nestojíme,“ zdůraznil Krása. 

Zároveň odhadl, že zhruba 70 procent péče je poskytováno rodinnými příslušníky. „Je to nejlevnější. 
Stát vlastně vyplácí jen příspěvek na péči a o nic jiného se nestará. Zároveň to mají pečující osoby jako 
živobytí, protože nemají jinou práci. Když o někoho pečují, tak ani nemohou mít jiné zaměstnání. 
Samozřejmě někdy to skloubit jde, ale někdy ne,“ řekl s tím, že pečovatelská služba by byla přítomna 
u hendikepovaného hodinu či dvě denně. 

„Co potom? Hodina pečovatelské služby bez dopravy stojí minimálně 135 korun, tak si vezměte, jak je 
to drahé. Samozřejmě pečovatelská služba je potřeba, ale je dražší než péče v rodinách. Nevidíme v tom 

smysl,“ komentoval a současně dodal, že jsou připraveni jít na demonstrace. 



Česko vyplácí příspěvky benevolentně 

Redakce iDNES.cz oslovila i MPSV. To však dosud na zaslané dotazy nereagovalo. Redakce současně 
oslovila Asociaci poskytovatelů sociálních služeb. Její prezident Jiří Horecký pro iDNES.cz 
poznamenal, že nápad ministerstva je správný. 

„Jednak jde o větší adresnost této dávky a nastavení účelovosti jejího využití. Druhým důvodem pro 
tuto změnu je ale i rozšíření takzvané kombinované péče, která doplňuje pomoc neformálního neboli 
rodinného pečujícího o podporu profesionálního pečovatele nebo osobního asistenta,“ řekl Horecký. 
Podle něj právě toto propojení umožňuje příjemcům příspěvku na péči nejen zůstat déle doma, ale je 
i výraznou podporou neformálních ošetřovatelů. 

Ombudsman doporučil poslancům, aby zvýšili po letech příspěvek na péči 

Horecký také reagoval na kritiku Národní rady osob se zdravotním postižením, která ve svém prohlášení 
mimo jiné uvedla, že je to zasahování do práv postiženého. „Česká republika je již jedinou zemí 
v Evropě, která vyplácí příspěvek na péči v takto benevolentní formě, tedy bez jakéhokoli zavázání jeho 
využití, pouze při žádosti o příspěvek na péči žadatel prohlásí účel využití příspěvku, de facto bez 
jakékoli kontroly jeho využívání,“ vysvětlil Horecký. 

Příkladem je pěstounská péče 

Ohledně úprav příspěvku poukázal na to, že je to rychle rostoucí mandatorní výdaj státního rozpočtu, 
a proto je nutné zavést mechanismy, aby byl vždy používán pro účely, ke kterým byl vytvořen. „Již 
v roce 2009 navrhovala vláda podobné rozdělení příspěvku na péči podle způsobu jeho využití. Obdobné 
je to ostatně i v některých evropských zemích,“ doplnil 
prezident Asociace poskytovatelů sociálních služeb. 

Podle něj by ideálním řešením bylo směřovat část příspěvku na péči k profesionální poskytovatelům 
sociálních služeb, ale zároveň také výrazněji podpořit neformální pečující. 

„Právě tento typ péče je nejen pro stát nejen ‚nejlevnějším‘ řešením, ale i preferovanou variantou ze 

strany seniorů či osob se zdravotním postižením. Je ale nutné více podpořit právě neformální 
pečovatele,“ řekl Horecký. 

Současně dodal příklad: „V případě pěstounské péče, kdy stát podporuje pěstouny poradenstvím, 
vzděláváním a přítomností či intervencí odborníků.“ 
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